
 

اقتصاد ي، سياسي و اجتماعي 

رهاورد دانش بنيان ها برای اقتصاد 
غلامحسین شافعی

رئیس اتاق بازرگانی ایران 

سرمقاله

معیار س��نجش توفیق 
در این حوزه باید سطح 
بهره وری شرکت های 
دانش بنی��ان و ره��اورد آنها برای اقتصاد 
باش��د. تعدد ش��رکت های فعال در حوزه 
دانش بنیان، بعضاً ملاک موفقیت کش��ور 
در این عرصه عنوان می شود؛ این در حالی 
اس��ت که معیار س��نجش توفیق در این 
بخش باید سطح بهره وری این شرکت ها 

و ره آورد آن ها برای اقتصاد ...
ادامه در صفحه 3

گزارش روز

»تجارت« از آخرین وضعیت آمار فولادسازان گزارش می دهد؛

 افزایش تولیدات
 صنعتی فولادبر

بررسی های »تجارت« نشان می دهد؛
کاهش ۴۰ درصدی صادرات 

گاز روسیه به اروپا 
شرایط برای نوسازی ناوگان هواپیمایی کشور فراهم می شود؟

 شروط ایران برای برگشت
 به قرارداد با ایرباس

گروه راه و مسکن: پس از به نتیجه رسیدن برجام قرارداد خرید ۲۰۰ هواپیمای نو با ۳ 
شرکت ایرباس، بوئینگ و ای تی آر بسته شد که فقط ۱۶ هواپیما به ایران تحویل داده 
شده است. از این تعداد هم نیمی از آنها به خاطر عدم تأمین قطعه از سوی شرکت سازنده 
زمینگیر شده اند. این آخرین خبری است که درباره سرنوشت هواپیماهای برجامی دولت 
گذش��ته در آذرماه س��ال گذش��ته منتشر شده است. خرید هواپیمای نو تقریباً جزو اولین 
قراردادهای مالی پس از برجام بود. نوسازی ناوگان هوایی با توجه به فرسودگی بالای 

هواپیماهای کشور، از ضروریات رونق صنعت هوایی...                            صفحه 5
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»تجارت«ازمصوباتجدیدبورسیدولتگزارشمیدهد؛

نقشهراهاحیایبازارسرمایه
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 وزی��ر اقتص��اد و دارای��ی ب��ا انتقاد از رس��انه هایی که ارقام 
غیرمس��تند درباره وضعیت اقتصادی کش��ور در این روزها 
منتش��ر می کنند گفت: متاس��فانه در رس��انه ها از داده های 
غلط گاهی استفاده می شود که فایده ای جز تخریب اذهان 
عمومی جامعه ندارد. به گزارش ایسنا، سید احسان خاندوزی 
در جمع خبرنگاران در حاشیه نشست هیات دولت با اشاره  
به  سالگرد شروع به کار دولت سیزدهم اینکه گزارش های 

مربوط به ارزیابی عملکرد ...

گ�روه سیاس�ی: رئیس جمهور با اش��اره ب��ه اهمیت دانش 
هوا-فضا به عنوان پیش��ران برای کمک به توس��عه کشور 
در حوزه های مختلف،گفت: دولت س��یزدهم بنا دارد عقب 
ماندگی ها در این حوزه را جبران کند. آیت الله سید ابراهیم 
رئیس��ی در جلس��ه روز چهارشنبه هیئت دولت، قرار گرفتن 
موفقیت آمیز ماهواره »خیام« در مدار، دریافت پیام، کنترل 
و مدیریت داده به دس��ت متخصصان ایرانی را افتخار آمیز 

و اقتدار آفرین توصیف و از همه ... 

 تورم تحت 
کنترل است 

قدردانی رئیسی از مجاهدت 
شهدای مدافع حرم

 صفحه2  صفحه 3

فرصتبرجامبرای
تامینامنیتاقتصادی

 حمیدرضا صالحی، عضو اتاق بازرگانی تهران 
در گفت و گو با »تجارت« مطرح کرد: 

تاثير احيای برجام بر بازار ارز 
کامران سلطانی زاده

دبیر کل کانون صرافان ایران

یادداشت

از هفت��ه گذش��ته که 
بح��ث رایزنی ها برای 
ایجاد توافق در مذاکرات مطرح شد، شاهد 
کاهش نرخ ارز بودیم. همین ذهنیت مثبت 
مردم و کاهش نرخ ارز نشان داد که احیای 
برج��ام می تواند در قیمت نهایی ارز تاثیر 
داشته باشد. با توجه به اینکه پس از توافق 
دسترس��ی ایران به مناب��ع ارزی افزایش 
می یاب��د و تب��ادلات ارزی روان تر خواهد 

شد به طور قطع این روند در ...
ادامه در صفحه 3

نسخه الکترونيك روزنامه را هر روز در س�ایتwww.tejaratonline.ir   و همچنين ما را در شبکه های اجتماعی  با آدرس tejaaratdaily@  دنبال كنيد

گروه بین الملل:  یک کارشناس مسایل بین الملل گفت: وجود 
اراده سیاسی در غرب و آمریکا برای پایان دادن به موضوعات 
پادمانی میان ایران و آژانس مهم ترین عنصر است، اگر این 
اراده وجود داش��ته باش��د به راحتی می توانند بپذیرند آژانس 

دیگر وارد این مقولات نشود.
 صباح زنگنه در گفت وگو با ایسنا با اشاره به مذاکرات وین و 
برخی اظهارنظرها مبنی بر اینکه متن توافق نهایی شده است 
و در عین حال نگاه ایران که معتقد است هنوز متن نهایی 
نشده گفت: ظاهرا گفته شده است که نمایندگان کشورها به 
پایتخت هایشان برگشتند تا مشورت کنند و بعد از بازگشت و 

دریافت پاسخ باید برگردند به وین و پاسخ را بدهند.
 وی درباره اختلاف نظر ایران با کشورهای اروپایی و آمریکا 
بر سر اینکه موضوعات پادمانی میان ایران و آژانس مستقل 
از برجام است و نباید در مذاکرات وین گنجانده شود؟ گفت: 
البته موضوع بسته شدن پرونده سوالات پادمانی در آژانس 
قبلا هم سابقه داشته است. همین کشورهای ۱+۵ در آن 
زمان توافق ۲۰۱۵ در تصمیم گیری برای مختومه شدن 
پرونده پی ام دی، نقش داشتند و آن را به عنوان اقدام مهم 
تلقی کردند که مبتنی بر دو اصل بود؛ یکی اینکه بررسی های 
فنی آژانس مشخص کرده است که پی ام دی موضوعیت 
ندارد و دوم اینکه کش��ورها مایل بودند به تصمیم گیری 

سیاس��ی برجام نتیجه بخش��ند و این دو پایه اصلی بود که 
پرونده مطالعات ادعایی را در آژانس بست.

 این کارش��ناس مس��ایل بین الملل ادامه داد: در حال حاضر 
گزارش های آژانس و بیانیه هایی که مدیرکل منتشر کرده 
است، ظاهرا از بحث های فنی عبور کرده و نوعی تحریک 
سیاس��ی یا موضع گیری سیاس��ی تلقی می ش��ود، چون 
سخنانش مبهم و کلی و سرشار از تشکیک و ایجاد تردید 
است. با این موضع گیری ها طبعا اگر کار به نهایت هم برسد 
با یک بیانیه و سخن مدیرکل می تواند ایجاد تردید کند و 
۱+۴ یا ۱+۵ را وارد مقوله جدیدی از مناقشه با ایران کند. از 
این رو به نظر می آید وجود اراده سیاسی برای پایان دادن به 
این موضوعات مهم ترین عنصر است و اگر این اراده وجود 
داشته باشد به راحتی می توانند بپذیرند آژانس دیگر وارد این 

مقولات نشود.  وی گفت: طبق معاهده ان پی تی و مقررات 
آژانس ایران کاملا به تعهداتش وفادار بوده و عمل کرده و 
اجازه بازرسی و نصب دوربین را داده است و بخش های اضافه 
بر تعهدات قانونی ایران به صورت داوطلبانه هم پذیرفته است 
و دوربین های اضافی را قبول کرده است.معتقدم نیاز به یک 

اراده سیاسی در کشورهای مقابل باید ایجاد شود.
 زنگنه درباره پیشرفت در مذاکرات در این دور و دلایل آن 
اظهار کرد: اولا شرایط منطقه اروپا و عموما کشورهای غربی 
در برابر موضوع اوکراین و بحران انرژی و مواد غذایی که 
در کل جهان روی می دهد مهم است که به دنبالش بحران 
بانک ها و امور مالی در دنیا را ایجاد کرده است و به طور کلی 
چند بحران بزرگ در برابر غرب است و یکی از تحلیل هایشان 
این است که ایران را با همین مختصر پذیرش شرایطش 
متعهد به انجام برجام کنند. در این صورت ایران می تواند 
در گش��ایش بازارهای انرژی منطقه و جهان نقش مثبتی 
ایفا کند. احتمال دیگر برای پذیرش پیشنهادات ایران این 
است که تحلیل های بدبینانه برخی مراکز تصمیم گیری 
بر این است که ممکن است ایران از آستانه هسته ای عبور 
کرده باشد و در این صورت وضع منطقه به شدت دگرگون 
می ش��ود. در بین این دو عامل معتقدم نیاز غرب به انرژی 

عامل مهم تری در پیشرفت مذاکرات وین است.

یک کارشناس مسایل بین الملل پاسخ داد

بستن موضوعات پادمانی در مذاکرات وین معطل چیست؟ 

آگهیمناقصهعمومی

 شهرداری بروجرد درنظردارد اجرای سنگ کف، دیوار چینی و جدول جاده سلامت تپه چغا را 
از طریق مناقصه عمومی به شرکتهای ذیصلاح و رتبه بندي شده از سوی سازمان مدیریت 
برنامه ریزی کشور واگذار نماید. کلیه مراحل برگزاری مناقصه از دریافت اسناد مناقصه تا ارائه 
پیشنهاد قیمت مناقصه گران و بازگشایی پاکت ها از طریق درگاه سامانه تدارکات الکترونیکی 
دولت )ستاد( به آدرس www.setadiran.ir  انجام خواهد شد. سایر جزئیات و اطلاعات 

در اسناد مناقصه  قید شده است. تاریخ انتشار در سامانه مذکور۱۴۰۱/۰۵/۲۰ می باشد.
مهلت زمانی دریافت اسناد از سامانه: ساعت ۱9 تاریخ ۱۴۰۱/۰۵/۲۶

مهلت زمانی ارائه پیشنهاد: تا ساعت ۱۴ تاریخ ۱۴۰۱/۰۶/۰۶
زمان بازگشایی پاکت ها: ساعت 9 صبح ۱۴۰۱/۰۶/۰7  

یحيی عيدی - شهردار بروجرد 

ت اول
نوب

گ�روه جامع�ه: عضو کمیس��یون آم��وزش، تحقیقات و 
فناوری مجلس شورای اسلامی با تاکید بر اینکه نباید 
صرف��ا کنک��ور را ملاک موفقیت مدارس بدانیم، گفت: 
اما چیزی که بدون همه این مقایس��ه ها و واقعیت ها 
جدی است این است که سطح آموزش و تدریس ما در 
مدارس خیلی فاصله دارد. مهرداد ویس کرمی در رابطه 
با مقایسه تعداد پذیرفته شدگان رتبه های برتر کنکور 
از بین دانش آموزان مدارس دولتی و خاص، بیان کرد: 
بحث قبولی کنکوری بعضی مدارس خاص مطلب تازه 
ای نیس��ت، البته نکته قابل توجه این اس��ت که آیا این 
دانش آموزان با استعداد این مدارس را مهم و برجسته 
ک��رده ان��د یا اینکه این مدارس بچه ها را طوری تربیت 

کرده و پرورش می دهند که استعداد برتر شوند.
وی در ادامه تصریح کرد: به نظر این موضوعات در هم 
تنیده است و اینطور نیست که اگر این مدارس در حالت 
عادی و در بین دانش آموزان معمولی کار کنند بتوانند 
این همه قبولی بدهند. به بیان دیگر خود استعداد اولیه 
ای که اینها در ورودی هایش��ان می گیرند، باعث می 
ش��ود که یک س��ری بچه هایی که باهوش تر و نخبه 
ترند به این مدارس هدایت شوند و بعد از آن به هر حال 

با کار بیشتری می توانند نتیجه بگیرند.
 ب��ه نظ��ر بنده حتی گاهی خیل��ی از اینها محصول این 
مدارس به صورت واقعی محس��وب نمی ش��وند و دلیل 
آن هم این اس��ت که از س��وی خانواده های میلیون ها 
تومان برای این دانش آموزان هزینه می شود و کتاب 
و کلاس های کمک درسی استفاده می شود، ولی شاید 

یکی از نکات مثبتی که این مدارس دارند بحث رقابت 
بین دانش آموزان و استعدادهای برتر است.

تحقیق��ات و  آم��وزش  کمیس��یون   عض��و 
 مجلس افزود: البته این مساله بدون آسیب هم نیست 
و به هر حال ش��خصیت اجتماعی که از یک بچه نخبه 
شکل می گیرد، شاید در جاهایی از نخبگی او در رشته 
خاص هم مهم تر باشد. چه بسا نخبگانی که مثلا نخبه 
ریاضی اس��ت، اما به لحاظ هوش عاطفی، اجتماعی و 
حرکتی و بس��یاری از اقس��ام هوش که گاهی تا بالای 
۲۰ نوع هوش داریم، اینها رش��د چندانی نمی کنند و یا 
گاهی به لحاظ تربیت دینی و تربیت فرهنگی جدی روی 
آنها کار نمی شود. یعنی مثلا فرد نخبه ریاضی است اما 
بلد نیس��ت یک متن س��اده را بنویسد و انشاء و ادبیاتش 

ضعیف است و ضعف های بزرگی دارند.
وی با بیان اینکه آیا اصلا این انتظار از مدارس معمولی 
ک��ه موظفن��د هم��ه دانش آموزان را با هر س��طحی از 
استعداد پذیرش کنند با جایی که به صورت خاص آنها را 
جذب می کند، یکسان است؟، گفت: این کاملا مقایسه 

درس��تی نیس��ت. مثلا مرکزی را داریم که مخصوص 
آم��وزش ت��کاوران دریایی اس��ت و جایی هم داریم که 
س��ربازخانه اس��ت که این دو مرکز اصلا نمی توانند با 

هم مقایسه شوند.
عضو کمیس��یون آموزش مجلس یازدهم عنوان کرد: 
ب��ه نظ��رم نباید کنکور را صرفا ملاک موفقیت مدارس 
بدانی��م، ول��ی چی��زی که بدون همه این مقایس��ه ها و 
واقعیت ها جدی اس��ت این اس��ت که س��طح آموزش و 
تدری��س ما در م��دارس خیلی فاصله دارد. این موضوع 
را آماره��ا م��ی گوین��د و در آماری ک��ه مرکز پژوهش 
ه��ای مجل��س انج��ام داده و در اختی��ار نمایندگان هم 
قرار گرفته نشان می دهد که در دنیا و منطقه به لحاظ 
 خیلی از ش��اخص های آموزشی وضعیت خوبی نداریم. 
نماینده مردم خرم آباد در مجلس یازدهم با بیان اینکه 
می ش��ود کارهایی کرد که آموزش را تا دورترین نقاط 
کش��ور نیز توس��عه دهیم، تاکید کرد: قطعا این مس��اله 
نی��از ب��ه اعتبار، بودجه و برنامه ریزی کوتاه مدت، میان 
م��دت و درازم��دت دارد ک��ه در حال حاضر متاس��فانه 
در مجل��س و دول��ت چنین برنامه ای را مش��اهده نمی 
کنیم. اگر واقع بین باش��یم نه در مجلس و نه در دولت 
 برنامه درازمدتی که به عدالت آموزش��ی بینجامد وجود
 ندارد و اینکه علت های آن چیس��ت جای بررس��ی دارد 
و امیدواریم ان ش��اءالله صداوس��یما و رس��انه ها بدون 
جهت گیری های سیاسی و بدون حب و بغض به این 
مس��اله بپردازند تا بتوانیم شاهد شکوفایی استعدادهای 

بیشتر در کشور باشیم.

عضو کمیسیون آموزش مجلس:

مجلس و دولت برنامه درازمدتی برای عدالت آموزشی ندارند

وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات:

باید به فکر تولید ماهواره بعدی باشیم
گروه سیاس�ی: وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات با اش��اره 
به پرتاب ماهواره »خیام« گفت: باید به فکر ماهواره بعدی 
باش��یم و خط تولید این ماهواره ها را به صورت مش��ترک 
راه اندازی کنیم. عیس��ی زارع پور وزیر ارتباطات و فناوری 
اطلاع��ات گفت: روز سه ش��نبه ماهواره خی��ام که ماهواره 
سنجش��ی با دقت بالا اس��ت از پایگاه فضایی قزاقس��تان به 
روسیه پرتاب شد و از این پایگاه فضانورد فرستاده می شود. 
این ماهواره ۶۰۰ کیلوگرم وزن داشت و کاربردهای بسیار 

متنوع��ی دارد. مب��ارزه ب��ا زمین خواری و جنگل خواری از طریق آن قابلیت پایش دارد. 
وی عنوان کرد: از پنج س��ال قبل در مورد این ماهواره بحث ش��ده بود اما مش��کلات 
فنی وجود داشت و بعد از ده ها جلسه مشترک میان طرف ایرانی و روسی با دیپلماسی 
فعال توانس��تیم این ماهواره را پرتاب کنیم. در مذاکرات صورت گرفته برای ماهواره 

بر سایوز ۱ در مورد ماهواره خیام توافق صورت گرفت.
وزیر ارتباطات گفت: کاری که پنج س��ال پیش ش��روع ش��د را در دولت س��یزدهم با 
دیپلماسی فعال به نتیجه رساندیم و آن را به یک قرارداد عملیاتی تبدیل کردیم. باید 
به فکر ماهواره بعدی باشیم و خط تولید این ماهواره ها را به صورت مشترک راه اندازی 

کنیم. زارع پور تصریح کرد: در حوزه ظرفیت های داخلی امکان 
س��اخت ماهواره های با قدرت ۱۰ متر را داریم و هدف گذاری 
کردیم تا پایان دولت سیزدهم به توانایی ساخت ماهواره های 

با قدرت یک متر برسیم.
وی در رابطه با بس��ته اینترنت خبرنگاران اضافه کرد: از امروز 
یا فردا صبح افرادی که به عنوان خبرنگار ش��ناخته می ش��وند 
می توانند به درگاه ملی خدمات هوشمند مراجعه کنند و با ثبت 
نام بس��ته ۲۰۰ گیگ اینترنت برای آنها فعال خواهد ش��د. وزیر 
ارتباطات در رابطه با طرح صیانت گفت: موردی به اس��م طرح صیانت نداریم و چنین 
موضوعی مصوب نشده است. دولت مجری قانون است و تا زمانی که مصوبه قانونی 
تصویب نش��ود ما هیچ مصوبه اجرایی نخواهیم داش��ت. زارع پور افزود: مواضع دولت 
کاملًا ش��فاف اس��ت و بارها گفتم فضای مجازی تبدیل به زیس��ت اصلی مردم ش��ده و 
حتماً نیاز به قانون گذاری دارد. آخرین قانون ما قانون جرایم رایانه ای است که مربوط 
به س��ال ۸۵ اس��ت و این فضا نیاز به قاعده گذاری دارد. ما مش��ارکت فعال با مجلس 
داشتیم تا مسیر طرح به سمتی پیش رود که به چارچوبی برای قاعده مند شدن فضای 

مجازی نزدیک شود اما متوقف شد.


